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خبر خبر

افزایش ۷۰ درصدی قیمت هویج 
فرنگی در یک  ماه اخیر

شــرق: بر اســاس گزارش مرکز آمــار ایران،  �
در مــرداد ۱٤۰۰ تغییرات متوســط قیمت اقلام 
گروه هــای مختلف  بــرای  منتخــب  خوراکــی 
خوراکی در مناطق شــهری کشــور به شرح زیر 
است: در این گروه، اقلام «برنج ایرانی درجه یک» 
با ۳,٤ درصد، «شیرینی خشک» و «رشته آش» با 
۲.٥ درصد بیشــترین افزایش قیمت را نسبت به 

ماه قبل داشته اند. 
 اقــلام «ماهی قزل آلا» بــا ۸,۹ درصد، «مرغ 
ماشینی» با ۷.۲ درصد و «گوشت گاو یا گوساله» 
با ٦.٦ درصد بیشترین افزایش قیمت را نسبت به 
ماه قبل داشته اند. در این گروه، بیشترین افزایش 
قیمت نســبت به ماه قبل مربــوط به «تخم مرغ 
ماشــینی» با ۸,۹ درصد، «ماســت پاســتوریزه» 
با ٥.٦ درصد و «شــیر پاســتوریزه» با ٥.٤ درصد 
بوده اســت. همچنین «روغن نباتی جامد» با ۲.۳ 
درصد بیشــترین کاهش قیمت را نســبت به ماه 
قبل داشته اســت. در این گروه، بیشترین افزایش 
قیمت نســبت به ماه قبل مربوط بــه «پرتقال» 
با ۳۹,٥ درصد و «ســیب» با ۸.۲ درصد اســت. 
همچنین در ایــن گروه لیمو ترش با ۱٤.۱ درصد و 
هندوانه با ۹.۸ درصد بیشــترین کاهش قیمت را 

نسبت به ماه قبل داشته  اند. 
در این گروه، بیشترین افزایش قیمت نسبت به 
ماه قبل مربــوط به هویج فرنگی با ۷۰.٥ درصد، 
قارچ با ۱٤.۷ درصد و گوجه فرنگی با ۹.۹ درصد 
اســت. همچنین در این گروه سیب زمینی با ۹.٤ 
درصد و بادمجان با ٤.۱ درصد بیشــترین کاهش 

قیمت را نسبت به ماه قبل را داشته  اند. 
همچنین بیشــترین افزایش قیمت نســبت به 
ماه قبل مربوط به «ســس مایونز» با ٦.٥ درصد 

و نوشابه گازدار با ٥.۹ درصد است.

نرخ بلیت هواپیما چه شد؟
ایلنا: سرپرست ســازمان هواپیمایی کشوری  �

گفت: در جلسه بعدی شورای عالی هواپیمایی 
کشــوری درباره نرخ هر ســاعت صندلی-پرواز 
امیرمکری،  تصمیم گیــری می شــود. ســیاوش 
سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری، با اشاره به 
جلســه کمیته کارشناسی درباره نرخ هر ساعت 
صندلی-پرواز توضیحاتــی ارائه کرد و گفت: در 
آن جلســه کارشناسی درباره اعداد و ارقامی که 
انجمن شــرکت های هواپیمایی ارائه داد، برای 
ســازمان هواپیمایی کشوری سؤالاتی پیش آمد. 

این نرخ مجددا از ســوی کارشناسان هواپیمایی 
کشــوری مورد بررســی قرار گرفت و در جلسه 
بعدی شــورای عالی هواپیمایی کشوری دوباره 
مطرح شــد. او ادامــه داد: اختلاف نظر انجمن 
شــرکت های هواپیمایی و ســازمان هواپیمایی 
کشــوری درخصوص نرخ یک ساعت صندلی-
پرواز هنوز برطرف نشــده و این مسئله به شورا 
گزارش شــده اســت. قرار بر این شد که شورای 
عالی هواپیمایی کشــوری در جلســه بعدی این 
نرخ را نهایی کند. در نشست پیشین شورای عالی 
هواپیمایی کشــوری درباره افزایــش نرخ بلیت 
هواپیما، مشــخص شد بین ســازمان هواپیمایی 
کشوری و انجمن شرکت های هواپیمایی درباره 
نرخ هر ســاعت صندلی-پرواز هواپیما در کشور 
اختلاف نظر وجود دارد که مقرر شد این اختلاف 
در یک کمیته کارشناسی با حضور نمایندگان دو 
طرف و کارشناســان مســتقل به بحث و بررسی 

گذاشته شود.

زمین رایگان برای ساخت مسکن 
اقشار کم در آمد

ایلنا: وزیر راه و شهرســازی در سفر به زاهدان  �
از تأمین زمین رایگان برای اقشار کم درآمد کشور 

خبر داد.
رســتم  قاســمی به همراه معاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتاندار و مدیر کل راه و شهرسازی 
اســتان در بازدید از مناطق حاشیه شهر زاهدان 
اظهار کرد: این اقدام به منظور افزایش ســاخت 
مســکن، کمک به رفع نیــاز اقشــار کم درآمد و 
کاهش قیمت مسکن  در اولویت دولت سیزدهم 

قرار گرفته است. 
او ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده 
تأمین زمین رایگان  برای ســاخت مسکن پس از 
تعیین ســاز و کارهای لازم برای واجدان شــرایط 
عملیاتــی خواهد شــد. وزیــر راه و شهرســازی 
همچنیــن در ایــن بازدیــد تصمیمــات مهمی 
نابسامان  بهســازی ســکونت های  در خصوص 
قاســمی  کــرد.  اتخــاذ  سیستان و بلوچســتان 
همچنین بر احداث واحدهای مســکونی در شهر 
زاهــدان و نقــاط مختلف سیستان و بلوچســتان

 تأکید کرد.
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سودای همکاری راهبردی با طالبان

استراتژی زیر سلطه ایدئولوژی 
شــرق: آن بازی  که از ۱۱ ســپتامبر آغاز شد، حالا به 
نقطه صفر بازگشــته اســت. نیروهــای ناتو کم کم 
از افغانســتان خارج شــدند و نهایتا آمریکا نیز کابل 
را رهــا کــرد و طالبان با خیال راحت و ســر فرصت 
کنترل کشور را به دست گرفتند. اتفاقی که به نظر با 
توافق با قدرت های منطقه ای و کشورهای هم جوار 
صــورت گرفت و اعتراضی از هیچ طرف وارد نشــد؛ 
جز مردم افغانســتان که گرچه صدای اعتراضشــان 
به جایی نمی رســد، اما تصاویر ترســناک فرارشان از 
کشــور گویای احوال بود. هر کس که توانســت شده 
بر بال هواپیما هم نشســت و جانش را برداشــت و 
فرار کــرد. باقی که آن چنــان خوش اقبــال نبودند، 
به کشــورهای همســایه از جمله ایران پنــاه آوردند 
و ســیل مهاجر سرازیر شــد، اما در اقتصاد فعلا ما و 
دیگران فکر بازار هســتیم؛ بازاری که به قول برخی 
«بکر» اســت. به خصوص بازار انرژی که افغانستان 
هم مقصدی اســت بــرای صــادرات و هم خاکش 
می تواند محل گذر خط   لوله هایی مارپیچ باشــد که 
گاز را از منابعش مثلا ترکمنســتان به بازارهای تشنه 
مثل هندوســتان و پاکســتان و البته چین برساند. در 
گزارشی پیش از این وضعیت کلی اقتصاد افغانستان 
بررسی شــد: فعلا اقتصاد به آن معنی وجود ندارد. 
ارزش پول کشور در حال ســقوط است و پیش بینی 
می کنند که با ادامــه روند فعلی خرید نان هم برای 
مردم دشــوار شود. مردم در حال تبدیل پول خود به 
ارز و اگر نشــد کالا هســتند. اقتصادی که در حالت 
عادی کشــور از بیرون غیرعادی بود، اکنون مشخص 
اســت که چه بر سرش آمده. در گزارش مفصلی که 
«فایننشــال تایمز» از وضعیت اقتصادی افغانســتان 
منتشــر کرد، از قول «گرث لدر»، اقتصاددان مؤسسه 
«کپیتال اکونومیکس» می خوانیم: «از آنجا که عمده 
پیشرفت اقتصادی کشــور در ۲۰ سال گذشته بر پایه 
حمایــت خارجی انجام گرفته اســت، با بازگشــت 
افغانســتان به وضعیت یک کشــور منزوی احتمالا 
کار اقتصاد کشــور تمام است و شاهد کاهش شدید 
تولید ناخالــص ملی خواهیم بود و قطعا توســعه 

اجتماعی-اقتصادی دچار عقب گرد خواهد شد».
به نوشته «فایننشــال تایمز» با اینکه آمار دو دهه 
اخیر حاکی از پیشــرفت افغانســتان در بســیاری از 
حوزه هاســت، اما طالبان اقتصادی را تحویل گرفته 
است که به سختی بتوان شکننده تر از آن را در جهان 

سراغ گرفت.
با وجود این ســفیر ســابق ایران در افغانستان به 
بازار این کشــور امیدوار است. «مصطفی ظهره وند» 
در یــک گفت وگو با خبرگزاری «ایلنــا» می گوید:  «با 
تبدیل گاز بــه فــراورده می توانیم اقتصــاد منطقه 
را متحــول کنیــم، از هم اکنون باید بــه گونه ای در 
بازارهای بکر از جمله افغانستان ورود کنیم که ده ها 
پتروشــیمی و پالایشــگاه چه در داخــل ایران و چه 
افغانستان احداث کنیم و بیشتر روی تولید و احداث 
واحدهای فــراوری تمرکز کنیم» و اینکــه «ما نباید 

نگران صادرکنندگان منطقه ای از جمله ترکمنســتان 
و خــط لوله تاپی باشــیم، تاپی قابــل رقابت با خط 
لوله ما نیســت. ما خط لوله صلــح را احداث کرده 
و به مرز پاکســتان رسیدیم، باید در نظر داشته باشیم 
کــه تاپی برای انتقال گاز همچنــان با چالش هند و 
پاکستان مواجه است، اما خط لوله ما با حل مباحث 
تحریمــی، اوضاع بهتری برای انتقــال گاز و ورود به 

بازارها خواهد داشت».
هر دو خط لوله جز اســم چیز بیشــتری نیستند. 
خط لوله تاپی ۳۰ ســال اســت که جز اسم نیست و 
ایــن روزها بار دیگر نامش به میان آمده اســت. روز 
ششــم ماه فوریه امســال، هجدهم بهمن ۱۳۹۹، با 
فرســتادن نماینده ای به ترکمنستان، طالبان تضمین 
داد خط  لوله گاز «تاپی» امنیت کامل خواهد داشت؛ 

خبری که صدای آن تا واشنگتن رسید.
بحث خــط لولــه تاپی ۳۰ ســال پیــش که به 
میــان آمد، طالبــان یک طــرف مذاکرات بــود و با 
آمریکایی ها ســر یک میز نشســت. این خط لوله بنا 
بود گاز ترکمنستان را از طریق افغانستان به پاکستان 
و ســپس هندوســتان برســاند، اما نظر بــه ناامنی 
افغانســتان هیچ گاه عملی نشد. مشابه آن خط لوله 
صلح ایران بود با مقاصدی مشابه و البته سرنوشتی 
مشــابه، اما به دلایلی متفاوت. این طــرح گرچه از 
خاک ناامن افغانســتان نمی گذشت، اما تحریم آن را 

زمین زد.
اما بازدید طالبان از ترکمنســتان و تعهد این گروه 
وحشــت پراکن به تضمیــن امنیت خط لولــه را در 
آمریکا منتقدان بایدن، دست گرفتند و به انتقاد شدید 
از او پرداختنــد. به گزارش خبرگــزاری رویترز در این 
تاریخ، «مایکل رابین» مقام پیشــین پنتاگون و منتقد 
سرســخت بایدن در مقاله ای نوشت: «بایدن مدافع 
ایجاد خط لوله ای اســت که پول بــه جیب یکی از 
بدترین دیکتاتوری های جهان و گروهی که سبب ساز 
مرگ هزاران آمریکایی اســت، می ریزد». سخنگوی 
وزارت خارجه در پاســخ ایمیلی برای رویترز فرستاد 

کــه «ایالات  متحده هیــچ نقشــی در بازدید طالبان 
از ترکمنســتان نداشــته و به همین دلیــل دولت در 
موضعی نیســت کــه دربــاره موضــوع اظهارنظر 
کنــد. دولت ایالات  متحده هیچ گونــه حمایت مالی 

مستقیمی از پروژه تاپی نمی کند».
موضعــی کــه بــاور آن دشــوار اســت. هــم 
جمهوری خواهان و هم دموکرات ها خط لوله تاپی 
را بالقوه برای تقویت اقتصادی آسیای میانه طرحی 
کلیدی می دانستند و نیز جایگزینی برای عقیم کردن 
طرح گازی ایران. در ماه اکتبر ســال ۲۰۲۰ که هنوز 
ترامپ رئیس جمهور بود، ایالات  متحده اولین دیدار 
ســه جانبه را با حضور مقام های افغــان و ترکمن 
برگزار کرد. در این نشست کشورها متعهد شدند: «با 
یکدیگر بر سر اجرای طرح های زیرساختی همکاری 
کنند، از جمله طرح های اشــتراکی انرژی نظیر تاپ 

و تاپی».
اما آمــدن طالبان برخی را به ایــن امیدوار کرده 
است که در غیاب آمریکایی ها بتوانند بازارهای انرژی 
منطقــه ای و فرامنطقه ای از جمله چین را فتح کنند. 
آقای ظهره وند که ذکر او شــد، در ادامه ســخنانش 
به تنهایــی می تواند  می گویــد: «در حال حاضر چین 
از کل نفــت و گاز ایــران به اضافه گاز ترکمنســتان 
اســتفاده کند، پاکســتان روزانه ۱۲ ساعت خاموشی 
دارد؛ بنابراین به لحاظ بازار مشکلی نیست. موضوع 
بر ســر کارشکنی های آمریکا در منطقه است. ما باید 
این مســئله را در نظر داشته باشــیم و اجازه ندهیم 
منافــع و مصالح کشــورها قربانــی بازیگری غرب و 

آمریکا شود».
ایشان همچنین امیدوار است که ده ها پتروشیمی 
در افغانستان بسازیم و معتقد است «با تبدیل گاز به 
فراورده می توانیم اقتصاد منطقه را متحول کنیم. از 
هم اکنون باید به گونــه ای در بازارهای بکر از جمله 
افغانستان ورود کنیم که ده ها پتروشیمی و پالایشگاه 
چه در داخل ایران و چه افغانســتان احداث کنیم و 
بیشــتر روی تولید و احداث واحدهای فراوری تمرکز 

کنیم» و تنها مشــکل را «کارشکنی» آمریکا می داند 
که اگر برطرف شود، مشکلی نخواهد بود.

موضعی کــه چندان نزدیک بــه حقیقت به نظر 
نمی رسد. هرچند برخی مقام های طالبان در سال های 
اخیــر به ایران ســفر کرده و دیدارهایی داشــته اند و 
حتی صــدای تجمع طالبــان در کمال شــگفتی در 
خیابان های تهران شــنیده شــد؛ اما مشــکل ایران و 
طالبان به  نظــر فراتر از صحبت ها باشــد. «مرتضی 
بهروزی فرد»، کارشــناس حوزه انرژی، اگرچه احداث 
خــط لوله، حتــی تاپی را در شــرایط کنونی ناممکن 
می داند، اما به نکته ای اشــاره می کند که مهم است. 
مسئله ایدئولوژی : «مسئله اقتصاد که در میان باشد، 
مســائل ایدئولوژیک کنار می رود؛ اما احداث این خط 
لوله هم نیازمند امنیت و ثبات در افغانســتان است؛ 
بنابراین احداث هر خط لوله ای در این کشــور شدنی 
نیست و فقط روی کاغذ و در جلسات می توان درباره 
آن صحبــت کــرد». بــا قســمت عملیاتی نبودن آن 
می شــود موافق بود، اما ایدئولوژی را دست کم نباید 
گرفــت. اختلافاتی که میان ســلفی گری و وهابیت و 
کشــوری شــیعه مانند ایران وجود دارد به نظرچنان 
عمیق است که بهترین حالت متصور برای آن ایجاد 
روابطی مبتنی بر حسن هم جواری است و نه شراکت 
مالی استراتژیک و راهبردی، مانند احداث خط لوله. 
برخــی از جمله چهره های اقتصــادی نامی ایران در 
این مدت از ناچاری افغانستان از همکاری اقتصادی 
از جمله در حوزه انرژی با ایران ســخن گفته اند. برای 
نمونه «سعید لیلاز» معتقد اســت: «نیاز افغانستان 
به ما گریزناپذیر اســت. به نظر می رســد افغانستان 
چاره ای جز این ندارد که ایران را شــریک استراتژیک 
خــود قرار دهد و بــرای ایران هم مســیری دیگر در 
ارتباط با افغانســتان وجود ندارد». شــاید به سختی 
بتــوان چنین موضعــی را پذیرفت. حجــم مبادلات 
ایران در زمان دولت پیشین کمی بیش از یک میلیارد 
دلار بــود. اگر منظــور از همکاری این باشــد، حرفی 
نیست؛ اما شــراکت استراتژیک با نیرویی که دورترین 
به ما است از لحاظ ایدئولوژی  و نزدیک ترین است به 
رقبای منطقه ای ایران، هم دور از دســترس اســت و 
هم تلاش برای برقراری آن با ریسک بسیار زیاد همراه 
است. چین با آن عظمت که برای همکاری اقتصادی 
عملا خونسردترین کشور جهان است و هیچ اعتنایی 
به امور غیرپولی ندارد، از همکاری با افغانستان حذر 
کرده و می کند و اتفاقا ایدئولوژی  را هم مدنظر دارد: 
تحت حکومت طالبان معارضان افراطی مســلمان 
چین قدرت عرض اندام خواهند یافت و چین سرمایه 
خود را در معــرض این خطر قــرار نمی دهد. ایران، 
حتی بر فرض دور از ذهن امکان همکاری استراتژیک 
آیا باید رقم هــای میلیارددلاری از تأسیســات و پول 
خود را در قالب خط لوله و پالایشگاه زیر دندان گروه 
غیرقابل اعتمــادی بگذارد که ســخت ترین مواضع 
ایدئولوژیک را در برابر ایران دارد و نزدیک ترین روابط 

را با رقبای منطقه ای؟

شــرق: بیــش از یــک دهه اســت که مســئولان از 
خصوصی ســازی دو باشــگاه بزرگ فوتبال پایتخت 
ایــران می گوینــد و در ایــن واگذاری ســهام آنها به 
مردم هم مطرح اســت، اما همچنان خبری نیســت 
که نیســت. در تازه ترین خبر به تازگی رئیس سازمان 
بورس درباره آخرین وضعیت ورود سهام سرخابی ها 

به بورس سخن گفت.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار گفت: 
پیگیــری ورود ســهام باشــگاه های پرســپولیس و 
اســتقلال به بــورس از مدت ها قبــل در حال انجام 
اســت و مراحل زیادی برای نهایی شــدن این اقدام 
اجرا شده است. «محمدعلی دهقان دهنوی» دیروز 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به ایرنا در زمینه آخرین 
وضعیت بورسی شدن سهام سرخابی ها با بیان اینکه 
پذیرش این شــرکت ها از مدت ها قبل در حال انجام 
اســت و تاکنون پذیرش بخشــی از آن انجام شــده 
اســت، گفت: تلاش ما ورود شــرکت هایی به بورس 
اســت که ســاختار مالی مناسبی داشــته باشند. در 
این راســتا ملاحظات و مشکلاتی درباره ورود این دو 
تیــم به بورس وجود دارد که درصدد رفع شــدن آن 
هستیم. دهقان دهنوی همچنین به عوامل رشد اخیر 
شــاخص بورس اشــاره کرد و گفت: سازمان بورس 
به هیچ عنوان درباره صعود و نزول شــاخص بورس 
اظهــار نظر نمی کنــد؛ موضوع قابــل اهمیت برای 
ســازمان بورس، وجود شــفافیت و انصاف در بازار 
اســت که در این زمینه وظیفه سازمان، نظارت برای 
فراهم شــدن این شرایط است. رئیس سازمان بورس 
معتقد اســت که شــاخص بورس تابعی از تحولات 
اقتصادی کلان کشــور، مســائل درون شــرکت ها و 
بنگاه هاست و هرگونه اتفاقی می تواند به شدت روند 

معاملا بازار سهام را تحت تأثیر خود قرار دهد.
دهقان دهنــوی در ادامــه به آخریــن وضعیت 
آزادســازی باقی مانده ســهام عدالت اشــاره کرد و 
گفــت: ۴۰ درصد باقی مانده ســهام عدالت در آینده 
آزادســازی می شود. رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار درباره واریز باقی مانده ســود ســهام عدالت 
خاطرنشان کرد: بخشی از عدم پرداخت سود سهام 
عدالت ناشــی از افزایش ســرمایه شــرکت ها بود و 
در این میان با شــرکت هایی که سود خود را پرداخت 
نکرده انــد، به طــور حتم از نظــر انضباطی برخورد 

می شــود. او اعلام کرد: مقدار ســود باقی مانده کم 
اســت و با توجه به اینکه پرداخت ســود ســال ۹۹ 
نزدیک است؛ بنابراین باقی مانده سود سهام عدالت 

با سود سال ۱۳۹۹ پرداخت می شود.
دهقان دهنوی در ادامه به فروش ســهام عدالت 
اشــاره کرد و گفت: همچنان امــکان فروش بلوکی 
ســهام عدالت مانند قبل وجود دارد؛ اما متأســفانه 
در ماه های قبل خریدار نداشــت و اکنون با توجه به 
وجود خریدار بالقوه فروش بلوکی امکان پذیر است. 
رئیس سازمان بورس خاطرنشان کرد: سهام عدالت 
چند ماه اســت که فروش نرفته است. در این زمینه 
اطلاع رســانی شــد تا افرادی که درخواست فروش 
داده بودنــد، در خواســت خود را بررســی کنند، زیرا 
همچنــان امکان لغو فروش ســهام این افراد وجود 
دارد، اما دیروز و در روز نخســت هفته بورس ایران 

چه شرایطی داشت؟
حرکت صعودی بورس در نخستین روز هفته

بازار سرمایه هفته جاری را با چراغ سبز آغاز کرد 
و شــاخص بورس توانســت بیش از ۲۰ هزار واحد 
افزایش یابد. شــاخص کل بورس دیروز توانســت با 
۱.۳۴ درصد افزایش ۲۰ هــزار و ۴۲۸ واحد صعود و 
رقم یک میلیون و ۵۴۱ هزار واحد را ثبت کند. شاخص 
کل با معیار هم وزن هم با ۹هزارو ۵۰۴ واحد افزایش 
بر رقــم ۴۶۴ هزار و ۴۲۷ واحد ایســتاد. معامله گران 
این بازار، یــک میلیون معامله بــه ارزش ۸۷ هزار و 
۹۹۱ میلیــارد ریــال انجام دادند. از میــان نمادهای 
بورســی ۳۰۱ نماد مثبت و ۸۹ نماد منفی بودند که 
در میان آنها صنایع پتروشیمی خلیج فارس، توسعه 
معــادن و صنایع معدنــی خاورمیانه، پتروشــیمی 
نوری، معدنی و صنعتی چادرملو، ملی صنایع مس 
ایران، پالایش نفت تهران و شــرکت ارتباطات سیار 
ایران نســبت به ســایر نمادها بیشــترین تأثیر مثبت 
را روی بورس گذاشــتند. در آن ســوی بازار سرمایه، 
شاخص کل فرابورس توانســت با ۱.۴۹ درصد رشد 
۳۳۳ واحد افزایــش یابد و به رقــم ۲۲ هزار و ۷۴۲ 
واحد برســد. معامله گران بازار فرابورس ۶۶۲ هزار 
معامله انجام دادند که ۹۸ هزار و ۳۶۷ میلیارد ریال 
ارزش داشت. از میان نمادهای فرابورسی ۱۶۳ نماد 
مثبت و ۹۵ نمــاد منفی بودند که از میــان آنها نیز 
پلیمر آریاساسول، پتروشیمی زاگرس، سرمایه گذاری 

صبا تأمین، بیمه پاســارگاد، فرابــورس ایران و تولید 
نیروی برق دماوند نســبت به ســایر نمادها بیشترین 
تأثیــر مثبــت و در مقابــل صنعتی مینو نســبت به 
ســایر نمادها بیشــترین تأثیر منفی را روی فرابورس 

گذاشتند.
علاوه برایــن بــه نظر می آیــد نگاه کارشناســان 
نســبت به آینــده بــورس در این هفته هــم مثبت 
اســت. دراین باره «امیرعلی امیرباقری» درباره روند 
معاملات بورس در هفته جاری به ایرنا گفته اســت: 
با توجه به رشــد نســبی قیمت ســهام شرکت ها و 
نزدیک شدن آنها به سطوح مقاومتی، ممکن است تا 
حدودی شاهد وجود نوسان در بازار سهام باشیم، اما 
این موضوع باید مدنظر باشد که هیجان سهام داران 

در تصمیم گیری ها، ارائه پیش بینی دقیق از روند این 
بازار کمی دشــوار اســت. او اظهار کرد: در صورت 
عــدم تعدیل رشــد صورت گرفته در بــازار، دوباره با 
پدیده روند ســال ۹۹ مواجه خواهیم شــد؛ بنابراین 
وجود نوسانات شــدید در معاملات بورس می تواند 
منجــر به افزایش ریســک بازار و فرار ســرمایه ها از 
این بازار شــوند. امیرباقــری با تأکید بــر اینکه روند 
اصلاحی شــاخص بورس گاهی به نفع بازار است و 
ســهام داران نباید چندان نگران ایجاد چنین روندی 
در بــازار باشــند، گفت: با توجه بــه وضعیت حاکم 
در کشــور بهتر اســت تا روند صعودی بازار با زاویه 
کمتــری رخ دهد و صعود شــکل گرفته در این بازار 

چندان سنگین نباشد.

زمان پرداخت فوق العاده ویژه و 
معوقه حقوق معلمان

شرق: زمــان پرداخت فوق العاده ویژه و معوقه  �
حقــوق معلمان اعلام شــد. طبق اعلام ســازمان 
برنامــه و بودجــه، مابه التفــاوت پنج ماهه حقوق 
معلمان بر اســاس احکام اصلاح شــده منطبق با 
قوانین و مقررات همراه با حقوق شهریور پرداخت 
می شــود. به دنبال تغییراتی کــه در روند پرداخت 
فوق العاده هــای معلمان ایجاد شــده بــود، مقرر 
شــده اســت «فوق العاده ویژه معلمان» بر اساس 
مفــاد قانونی صادر و مبالغ آن در شــهریور ســال 
جاری همراه بــا مابه التفــاوت پنج ماهه پرداخت  
شــود. بنا بر اعلام ســازمان برنامه و بودجه، احکام 
فوق العــاده ویژه معلمان مطابــق قانون پرداخت 
خواهد شــد و مبنــای این فوق العــاده ویژه بند ۱۰ 
ماده ۶۸ قانون مدیریت خدمات کشوری و مصوبه 
شماره ۱۳۸۰۹۱/ت ۵۰۰۰ هـ مورخ ۱۵ بهمن ۱۳۹۳ 
هیئت محترم وزیران اســت. این در حالی است که 
مابه التفــاوت حقوق فروردیــن لغایت مرداد ۱۴۰۰ 
نیــز هم زمان با حقوق و مزایای شــهریور پرداخت 

خواهد شد.

مرغ ارزان شد!
از خرده فروشی ها  � گزارش های میدانی  ایســنا: 

نشــان می دهد روز گذشته قیمت هر کیلوگرم مرغ 
تازه به حدود ۳۳ تا ۳۵ هزار تومان رســیده؛ یعنی 
بیش از پنج هزار تومان ارزان شــده است. هر چند 
همچنان تــا حدود ۱۰ هزار تومــان از نرخ مصوب 
گران تر اســت. قیمت مرغ از مــرداد وارد کانال ۴۰ 
هزار تومان شد، اما گزارش های میدانی روز گذشته 
از خرده فروشی ها نشان می دهد قیمت هر کیلوگرم 
مرغ تــازه به حدود ۳۳ تا ۳۵ هزار تومان رســیده 
اســت؛ یعنی قیمت هر کیلوگرم مرغ پنج تا هفت 
هزار تومان ارزان شــده اســت. البته ابتدای امسال 
قرارگاه ساماندهی مرغ کشــور قیمت هر کیلوگرم 
مرغ گرم برای مصرف کننده را ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان 
مصوب کرد و چــون ارز دولتی به نهاده های تولید 
اختصاص یافته، مــرغ باید با همین قیمت مصوب 
در دسترس همگان باشد، بنابراین همچنان قیمت 
مرغ در ســطح خرده فروشی ها هشــت تا ۱۰ هزار 
تومان گران تر از نرخ مصوب است. فعالان صنعت 
طیور در ماه هــای اخیر بارها اعــلام کرده اند مرغ 
نباید بــا قیمتی بیش از ۲۷ هزار تومان به دســت 
مصرف کننده برســد و فروش مرغ با قیمت های ۴۰ 
هزار تومان و حتی بیشتر، ســودجویی است. البته 
در روزهــای اخیر انتقادهایی نیز از ســوی فعالان 
ایــن صنعت به گرانــی و کمبود جوجــه یک روزه 
مطرح شــده است. اواخر سال گذشته نیز وضعیت 
نابســامانی در بازار مرغ حاد بود کــه باعث ایجاد 
صف هــای طولانی بــرای دریافت مــرغ به قیمت 
تنظیم بازار در شــرایط کرونایی شــد. این در حالی 
است که نهاده های دام و طیور همچنان ارز دولتی 
دریافــت می کنند و مرغ بــه قیمت مصوب باید در 
دســترس عموم مردم باشد. در شرایطی که وزارت 
جهاد کشــاورزی می گوید تولید مرغ به اندازه نیاز 
کشــور بوده و هیچ کمبودی در ایــن زمینه وجود 
ندارد و تقصیر را گــردن وزارت صمت انداخته که 
وظیفه نظارت بــر بازار و برخورد با گران فروشــی 
را دارد، مســئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
(صمت) می گویند قرارگاه ساماندهی مرغ مسئول 
تأمین و توزیع این کالاســت؛ بنابراین این وزارتخانه 
مسئولیتی در این رابطه ندارد که بخواهد اظهارنظر 
کند. در این میان تولیدکننــدگان نیز تأکید دارند که 
با وجود افزایش هزینه های تولید و افزایش قیمت 
تمام شده مرغ، مرغداران مرغ های زنده را بر اساس 
ســازوکار تعیین شــده با قیمت مصــوب ۱۷ هزار و 
صد تومان تحویل کشــتارگاه ها می دهند و اینکه از 
کشــتارگاه تا عرضه در بازار چه اتفاقی می افتد که 
قیمت ها چنین جهشــی پیدا می کند، باید از سوی 
دستگاه های نظارتی مربوطه رصد و رسیدگی شود.

بورسى شدن استقلال و پرسپولیس به کجا کشید؟


